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In accordance with this model, the formula of the activation potential φ is 

as follows 
 

  ∑     
 
   .     (1) 

 

Signal φ is processed by the activation function, which can take different 

shapes. If the function is linear, the output signal can be described in the follow-

ing way:  
 
 

     .     (2) 
 

Neural networks described by this formula are called linear neural net-

works. Another type of the activation function is the threshold function, where 

   is a given constant threshold value 
 

  {
        
        

      (3) 

 

The sigmoid function and the hyperbolic tangent function are the functions 

that more accurately describe the non-linear characteristic of the biological neu-

ron activation function.  

There are different types of neural networks that differ in their structure 

and direction of information flow. In general, neural networks can be divided 

into groups in the following way: feedforward networks (one-layer networks, 

multi-layer networks); recurrent networks; cellular networks. 

Feedforward neural networks consist of neurons set in layers. The infor-

mation flow has one direction. Еach neuron in one layer has only directed con-

nections with the neurons of the next layer (towards the output layer). Some 

feedforward networks permit the shortcut connections: connections that skip one 

or more levels. These connections may be directed only towards the output lay-

er. Multi-layer networks usually consist of input, hidden (one or more) and out-

put layers. 

Recurrent neural networks have feedback loops (at least one); output sig-

nals of a layer are connected to its inputs. Input signals of a layer consist of in-

put and output states (from the previous step) of the layer. There are several 

types of recurrences providing different effects on a network: 

– direct recurrence (neurons are connected to themselves, it allows them to 

inhibit and therefore strengthen themselves in order to reach their activation lim-

its); 

– indirect recurrence (neurons use indirect forward connections to influence 

themselves, for example, by influencing the neurons of the next layer); 

– lateral recurrence (connections between neurons within one layer, each 

neuron often inhibits the other neurons of the layer and strengthens itself and the 

strongest neuron becomes active). 
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В современную эпоху наблюдается изменения в основаниях и фило-

софии, и науки. Постнеклассическая наука постоянно изменяется, для нее 

важными становятся междисциплинарные связи. Философия же обеспечи-

вает поиск новых подходов к изменению идеалов и норм науки. 

В рамках современной философии еще не сложился конкретный под-

ход к определению сущности понятия «искусственный интеллект», но сле-

дует отметить, что создание искусственного интеллекта стало возможным, 

в первую очередь, благодаря изобретению электронных вычислительных 

машин – компьютеров. Содержимое мира «искусственного интеллекта» 

обусловлено опытом человечества. 

Философские и научно-технологические подходы к определению и 

пониманию «искусственного интеллекта» варьируются в зависимости от 

критериев, которые положены в основу. Но есть ряд подходов, которые на 

всем временном промежутке изучения феномена «искусственного интел-

лекта» не теряют своей актуальности: интуитивный подход А. Тьюринга; 

символьный подход или символьная логика становится особенно значимой 

в эпоху появления цифровых машин (компьютеров) после изобретения 

Джоном Маккарти языка программирования «Лисп»; логический подход, 

ученые еще называют данный подход «логическое программирование», 

также один из значимых в современных теориях «искусственного интел-

лекта». 

Агентно-ориентированный подход – самый новый подход, который 

стал разрабатываться в 1990-х гг., основанный на использовании в про-

граммировании интеллектуальных (рациональных) агентов. Гибридный 

подход, наиболее востребованный в современных теориях, оформился бла-

годаря развитию синергетики в современном мире. Сторонники данного 

подхода предполагают, что только синергетическая комбинация нейрон-

ных и символьных моделей сможет достичь полного спектра познаватель-

ных и вычислительных возможностей. 

Итак, проблема «искусственного интеллекта», проблема изучения его 

на философском и научно-технологическом уровне представляется доста-

точно актуальной для всей сферы современного гуманитарного знания, но 

в то же время требуются новые критерии и подходы для анализа.    


